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ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: لایحه 
موافقتنامه بین دولت جمهوری اسلامی ایران 
و کرواسی، خلاف موازین شرع و قانون اساسی 

شناخته نشد.
به گزارش ایســنا، هادی طحــان نظیف در 
نشست خبری ضمن تبریک فرا رسیدن هفته 
قوه قضائیه گفت: از جلســه گذشته تاکنون ۷ 
طرح و لایحه ارســال شــده از مجلس و یک 
اساسنامه ارســال شده از دولت و ۱۰ استعلام 
صورت گرفته از دیوان عدالت اداری بررســی 

شد.
وی افــزود: لایحه موافقتنامــه بین دولت 
جمهوری اســلامی ایران و کرواســی در مورد 
کمک به همکاری متقابل در امور گمرکی مورد 
بررســی قرار گرفت. تنها ایرادی که نسبت به 
این مصوبه وجود داشــت ایراد اصل ۱۵ قانون 
اساسی و استفاده از واژگان غیر فارسی بود که 
با اصلاحات مجلس، ایراد شــورا مرتفع و این 
مصوبه خلاف موازین شــرع و قانون اساســی 

شناخته نشد. 
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره  طرح 
اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس گفت: 
اصلاح قانون انتخابات، مطالبه ای بود که  سالها 
مطرح بود و مجلس یازدهم دست به اصلاح این 
قانون زد. این مصوبه در راســتای حقوق مردم 
و سیاســت های کلی انتخابــات گام های روبه 
جلویی برداشته اســت و اگر چه ما بر  اصلاح 
قانون انتخابات تاکید کرده بودیم ولی مثل هر  
طرح و لایحه ای در شورا آن را بررسی کردیم 
و ایردات متعددی وجود داشت و به مجلس آن 
را اعلام کردیم  و مجلس در رفت و برگشــت 

اصلاحاتی انجام داد.
وی افزود: در چهارشــنبه هفته گذشــته 
اصلاحات مجلس بررسی شد و عمده اشکالات 
ما برطرف شــد و چند مورد باقی است که به 
مجلس هم  جهت اصلاح گفتیم. ما در بررسی 
مصوبه وظیفه خــود را انجام دادیم و مثل هر 
طــرح و لایحه ای اشــکالات آن را به مجلس 
گفتیم و امیدواریم موارد باقی مانده را مجلس 
اصلاح کرده و اعــلام  کند تا انتخابات آینده با 

قانون جدید برگزار شود.
سخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد:  طرح 
بانک مرکــزی جمهوری اســلامی ایران هم 
چند بار بین مجلس و شــورای نگهبان رفت و 
برگشت داشته است که چند ایراد باقی مانده 
است؛ البته مجلس بر مصوبه خود اصرار داشته 
است و در این صورت، این مصوبات برای تعیین 
تکلیف به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع 

خواهد شد.
وی افزود: طرح مالیات بر سوداگری و سفته 
بازی با ایرادات و ابهاماتی از ســوی شــورای 
نگهبان مواجه شــده اســت که باید مجلس 
شورای اسلامی این موارد را رفع کند تا مصوبه 

مجدداً در شورای نگهبان رسیدگی شود.
ســخنگوی شــورای نگهبان افزود:  طرح 
حمایت از گزارشگران فســاد نیز بررسی شد 
و نظــر هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص 

مصلحــت نظام را هم دربــاره این مصوبه اخذ 
کردیم. ایرادات شــورای نگهبان به این مصوبه 
رفع شــده و فقط دو ایــراد و ابهام جزئی باقی 
مانده است. پس از اصلاح مجلس، مجدداً این 
مصوبه را بررسی می کنیم.  بسیاری از ایرادات 
وارده به لایحه شوراهای حل اختلاف از سوی 
مجلس مرتفع شده است اما هنوز هم ابهاماتی 

دارد که باید رفع شود.
رفع ابهام درباره طرح اصلاح قانون 

انتخابات
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
سوال  درباره برگزاری انتخابات تناسبی مجلس 
شورای اســلامی در تهران گفت: ما در مرحله 
قبل بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات، نسبت 
به اصل برگــزاری انتخابات تناســبی ایرادی 
نداشتیم، اما ابهاماتی داشتیم که در رفت و آمد 
آن ابهام نیز برطرف شــد. ما اکنون هیچگونه 
ایراد و ابهامی درباره برگزاری انتخابات تناسبی 
نداریم و با آن موافق هستیم؛ البته هیات عالی 
نظارت بر حســن اجرای سیاســت های کلی 
انتخابات در مرحله قبل ایراداتی نسبت به این 
موضوع داشت، اما در این مرحله تاکنون نظری 

از مجمع دریافت نکرده ایم.
وی در پاســخ به ســوالی درباره اینکه آیا 
شــورای نگهبان برای حداکثری شــدن تایید 
دارد؟ گفت:  صلاحیت ها چارچوب جدیــدی 
بررســی صلاحیت ها آغاز نشده است.  شورای 
نگهبان برای شــنیدن نکات و انتقادات گوش 
شــنوایی دارد و مردم و چهره ها با شورا تعامل 
دارنــد، نکات را می گویند و مــا منعی نداریم. 
برخی به رسانه ها می گویند و برخی به شورای 
نگهبان می آیند. در شــورا باز اســت. ما برای 
انتخابات پرشور و رقابتی و سالم حداکثر تلاش 
را می کنیــم و برخی حرف هایــی که می زنند 

بازارگرمی سیاسی است.
سخنگوی شــورای نگهبان افزود: در همه 
انتخابات ســلایق مختلف اســت و هرجریانی 
که در چارچــوب قانون عمل کند می تواند در 
انتخابات حضور داشته باشد و ما هم از حضور 

جریانات سیاسی استقبال می کنیم.
طحان نظیف درباره اینکه گزارش تخلفات 
انتخاباتــی به چه صورت اســت؟  گفت: ما در 
شورای نگهبان از چند طریق گزارش تخلفات 
انتخاباتــی دریافت می کنیم؛ یکــی از طریق 
ناظران مردمی اســت. روش دیگر که از دوره 
قبل در انتخابات مجلس آغاز شــد و مثمرثمر 
بود ســامانه مردم ناظر بود. مردم گزارش های 
متعددی از طریق این ســامانه ارسال کردند. 
در ایــن دوره نیز همین گونه خواهد بود و این 
سامانه قبل از انتخابات فعال خواهد شد و ارتقا 
هم خواهد یافت. بنا داریم سامانه های موجود 
را توســعه بدهیم تا مراجعات حضوری کاهش 
یابد. طحان نظیف در پاسخ به سوالی در رابطه 
با اســتعفای مدیران برای داوطلبی نمایندگی 
مجلس گفت: این مورد جز مواردی اســت که 
حتی اگر طــرح اصلاح قانون انتخابات تایید و 
به قانون تبدیل شــود، بحث استعفای مدیران 

قطعاً شامل این دوره نخواهد شد و از دوره بعد 
اجرا می گردد.  خواه ایــن مصوبه به انتخابات 
کنونی برســد یا نرسد؛ مبنا در بحث استعفای 
مدیران قانون فعلی است. وی درباره اینکه علت 
اینکــه افرادی برای انتخابــات  تایید و بعد رد 
صلاحیت می شــوند چیست؟  گفت: علت آن 
ارایه مستندات جدید به شورای نگهبان است. 
ممکن اســت فردی حکم قضایی داشته بعدا 
منع آن برداشــته شده اســت. یا برعکس آن 
هم صادق است ممکن است فردی تایید شده 
باشد ولی در مراحل بعد رد صلاحیت شود. این 
روال طبیعی و قانونی اســت و به حقوق مردم 

برمی گردد.
سخنگوی شورای نگهبان درباره راهکارهای 
افزایش مشارکت مردم در انتخابات، گفت: همه 
دســتگاه ها باید به این موضوع توجه کنند. ما 
هم در شــورای نگهبان از ابتدای سال تاکنون 
چندین جلسه درباره انتخابات برگزار کردیم و 
اشکالات انتخابات در دوره های قبل را بررسی 
کردیم. دستگاه های مختلف باید برای انتخابات 
پرشور، سالم و رقابتی تمهیدات لازم را فراهم 
کنند. دسترسی عموم مردم به شعب اخذ رأی 
اهمیت زیادی دارد و باید برای آن برنامه ریزی 

شود.
تعامل شورای نگهبان با قوه قضائیه

وی درباره تعامل شــورای نگهبــان با قوه 
قضائیه گفت: بخشی از تعامل ما با قوه قضائیه 
در زمان انتخابات اســت. امسال در  انتخابات 
همکاری ما بــا قوه قضائیه بــه بهترین وجه 

صورت می گیرد. در یکسال گذشته همکاری ما 
در حوزه مصوبات در حد ارتباطات کارشناسی 
بوده و بهره مند بودیم و استقبال می کنیم . ما 
با دیــوان عدالت اداری ارتباط نزدیکی داریم و 
یکی از افتخارات قانون اساسی ما این است که 
هر  شهروندی که نسبت به هر مصوبه ای ادعا 
دارد که خلاف قانون است می تواند  به مرجع 
دیوان عدالت مراجعه کند و دیوان عدالت هم  
آن را به شورا ارسال می کند و شورای نگهبان 
هم وقت می گذارند و نتیجه بررسی را  به دیوان 
عدالت اداری ارسال می کند لذا ما ارتباط خوبی 

با قوه قضائیه داریم.
وی درباره نتایج اولین نشست وزارت کشور 
و شــورای نگهبان در خصوص انتخابات آینده 
گفت: ما در انتهای امسال دو انتخابات مجلس 
و مجلس خبرگان را داریم و از ابتدای امســال 
جلسات متعدد برگزار کردیم و میزبان بودیم در 
جلسه اخیر دستگاه های مرتبط با انتخابات را 
جمع کردیم و ما در این جلسات برهمکاری بر 
انتخایات سالم و پرشور و رقابتی تاکید کردیم 
و تاکید این بود مبنا قانون باشد. قرار شد برای  
هماهنگی ها این جلسات ادامه داشته باشد. در 
جلسه اخیر در خصوص راهبردهای رهبری و 
اصلاح قانون انتخابات و اســتعفاها و پاسخ به 
استعلامات نسبت به بررسی صلاحیت ها بحث 
شــد. همچنین نســبت به  قانون شفافیت و 
نظارت بر تامین مالــی فعالیت های انتخاباتی 
تاکید شــد و این قانون بهمن ۹۸ به تصویب 
رسید ولی چون نزدیک زمان  بررسی انتخابات 

بــود عملا فرصت اجرا پیدا نکرد  و قرار شــد 
شــرایط را برای اجرای این قانون در انتخابات 
آتی فراهم کنیم. سخنگوی شورای نگهبان در 
پاسخ به سوالی مبنی بر عینی تر شدن فرآیند 
بررسی صلاحیت ها در انتخابات گفت: بخشی 
از عینی تر شــدن فرآیند انتخابات به عینی تر 
شدن شرایط کاندیداها برمی گردد که مستلزم 
اصلاح قانون است. به طور مثال می توان برخی 
از عناوین کلــی را به عناوین جزئی تغییر داد. 
بخشــی هم به اصلاح ساز و کارها برمی گردد. 
پیش بینی فرآیند پیش ثبت نام را می توان در 
این راســتا دانســت.  این موضوع که در طرح 
اصلاح قانون انتخابات مجلس نیز آمده با ابهام 
شورای نگهبان روبرو نشده و در صورت تبدیل 
این مصوبه به قانون، در انتخابات آینده مجلس 
شورای اسلامی موصوع پیش ثبت نام ها اجرایی 
خواهد شد. وی افزود: همه دستگاه های مرتبط 
با انتخابات باید برای مشارکت حداکثری تلاش 
کنند. دسترسی آسان مردم به شعب اخذ رای 
و ارتباط خوب ســامانه های الکترونیکی برای 
معطل نشــدن مردم از جمله مواردی است که 

زیرساخت های آن باید فراهم شود.
وی درباره تعطیلی شنبه ها و اینکه آیا از نظر 
شما مغایر اصل ۱۷ قانون اساسی است یا خیر؟ 
گفت: بحث های مختلفی در این رابطه شــده 
است و اجازه دهید ببینیم مجلس چه چیزی را 
تصویب می کند و در صورت تصویب در مجلس 
ما هم در شــورا آن را بررسی می کنیم و هنوز 

بحثی در این زمینه نشده است.

سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد

تایید تناسبی شدن انتخابات مجلس

حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای در راستای 
سلسله جلسات و نشســت های هم اندیشی مستمر خود با 
جامعه نخبگانی و دانشگاهی کشور، دیروز شنبه )۳ تیر( در 
ســومین روز از هفته قوه قضائیه با جمعی از رؤسا، اساتید و 

فرهیختگان دانشکده های حقوق سراسر کشور، دیدار کرد.
بــه گــزارش ایلنا،رئیس قــوه قضائیه در این نشســت 
هم اندیشــانه، با گرامیداشــت یاد و خاطره شهید آیت الله 
بهشتی و یاران و همراهان ایشان، اظهار کرد: شهید آیت الله 
بهشتی شخصیتی آینده نگر، مدیر، مدبرّ، کادرساز و کادرپرور 
بودند و علاوه بر اینکه به مقتضیات زمان عنایت داشــتند، 
نیازهای آینــده جامعه را هم مورد توجه قــرار می دادند و 
سیاســتگذاری ها و کادرســازی ها را بر همیــن مبنا انجام 
می دادند. وی در ادامه خطاب به مســئولان ذیربط قضایی 
از جمله »معاون حقوقی قوه قضائیه«، »رئیس پژوهشــگاه 
قوه قضائیه«، »معاون منابع انسانی دستگاه قضا« و »رئیس 

دانشگاه علوم قضایی« دســتور داد که تعاملات آموزشی و 
پژوهشی فی مابین »عدلیه« و »مراکز دانشگاهی کشور« را با 
لحاظ موضوعات و مقولات کاربردی و جامع محور در راستای 
حل چالش ها و خلاء ها و همچنین آینده نگری و پیش بینی 
مســائل آینده و رفع نیازهای ضروری دستگاه قضا، بسط و 
گسترش دهند. محسنی اژه ای در همین راستا گفت: اکنون 
تعاملات میان پژوهشگاه قوه قضائیه و دانشکده های حقوقی 
سراسر کشور مطلوب است، اما باید این تعاملات ارتقاء پیدا 
کند و هم دانشــکده های حقوقی بتواننــد از داده های قوه 
قضائیه بیش از پیش بهره بگیرند و هم دستگاه قضایی بتواند 
از ظرفیت های این دانشکده ها بهره مند شود؛ لذا در این راستا 
باید سازوکار مدون و متقنی ایجاد گردد. رئیس دستگاه قضا 
در همین راستا به تشــکیل مرکز پژوهشی پژوهشگاه قوه 
قضائیه در برخی دانشــگاه های کشور از جمله دانشگاه های 
اســتان های فارس و مازندران اشاره کرد و تأسیس و توسعه 

چنین مراکزی را با هدف اجرایی کردن ایده تحول در نظام 
آموزش رشــته حقوق در دانشکده ها از طریق بالینی شدن 
آموزش هــا، مورد تاکید قرار داد. محســنی اژه ای گفت: ما 
موافق هستیم که سازوکارهای مدون و متقنی ایجاد گردد تا 
دانشجویان رشته حقوق در سراسر کشور بتوانند از نزدیک و 
بصورت ملموس با رویه ها و فرآیندهای قضایی در مراجع و 
محاکم قضایی آشنا شوند؛ من زمانی که مسئولیت دادستانی 
کل کشــور را برعهده داشــتم و در جلسات هیئت عمومی 
دیوان عالی کشور شرکت می کردم تاکید و اصرار داشتم که 
دانشجویان حقوق در برخی جلسات هیئت عمومی چه در 
حوزه مباحث »آرای اصراری« و چه در حوزه »آرای وحدت 
رویه« شــرکت کنند؛ اکنون نیز تاکید دارم که دانشجویان 
رشته حقوق می توانند با ایجاد سازوکاری در برخی جلسات 
دادگاه ها که منــع قانونی ندارد، حضــور یابند. رئیس قوه 
قضائیه در ادامه این نشســت تصریح کرد: باید به این سؤال 
پاسخ دهیم که آیا نظام حقوقی ما توانسته متناسب با زیست 
انســانی در تحولات جهانی، تحول پیدا کند؟ اگر بخواهیم 
منطبق با نوع نگرش مبتنی بر آینده نگری شهید بهشتی به 
این سؤال پاسخ دهیم، باید بگوییم که متأسفانه نتوانسته ایم 
متناســب با تحولات جهانی و انسانی، نظام حقوقی خود را 
متحول کنیم؛ فلذا ضرورت دارد که افق دید خود را گسترش 
دهیــم و برنامه ریزی های مبتنی بــر آینده نگری را بیش از 
پیش در دستور کار قرار دهیم؛ باید بدانیم که دایره معلومات 
و دسترسی های بشر روز به روز در حال گسترش و انبساط 
اســت و ما باید در نظام حقوقی خود این توسعه یافتگی را 
لحاظ گردانیم و زیرســاخت های حقوقی خود را مبتنی بر 

این امر و امور مستحدثه ای که پیش می آید، تقویت کنیم.
محسنی اژه ای بیان داشت: سؤال دیگری که باید به آن 
پاسخ دهیم آن اســت که آیا واقعاً نظام حقوقی ما توانسته 

بــه ذات نظام جمهوری اســلامی که کــه نظامی مبتنی 
بر مردم ســالاری دینی اســت، نزدیک و نزدیک تر شود یا 
خدایی ناکرده عقب گرد داشــته اســت؟ آیا نظام حقوقی ما 
در تراز نظام جمهوری اســلامی به رشد و بالندگی رسیده 
اســت؟ ما باید بدانیم که در مســیر ســاختن تمدن نوین 
اسلامی هستیم و بر همین مبنا نظام حقوقی ما نیز باید در 
قبال موضوعات روز و مستحدثه، نقش آفرینی اثرگذار و نافع 
داشته باشد. رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به آثار مخربِ 
درازمدتی که بر برخی از افعال مجرمانه مترتب است، گفت: 
ما در نظامات آموزشی و پژوهشی حقوقی خود باید بتوانیم 
آثار مخربِ درازمدتی که بر برخی از افعال مجرمانه مترتب 
است را احصاء و بررسی کنیم و بر همین مبنا پیشنهاداتی را 
برای لحاظ آن ها در تقنین قوانین حقوقی و قضایی و جزایی 
ارائه دهیم. رئیــس قوه قضائیه گفت: چنانچه مجرمی پس 
از محکومیت و تحمل مجازات، متنبه شــد و قصد بازگشت 
آبرومندانه و عزتمندانه به جامعه را داشت، باید بسترهای این 
بازگشت برای او فراهم شود و این مقوله ای است که تدابیر و 
راهکارهای ناظر بر آن می تواند از جمله محورها و موضوعات 

نظامات آموزشی و پژوهشی حقوق در کشور ما باشد.
محســنی اژه ای تصریح کرد: باید اطلاعات و آگاهی های 
حقوقی مردم در راستای پیشگیری از وقوع جرم گسترش و 
توسعه یابد و این موضوع و مقوله ای است که نظام آموزشی 
و پژوهشــی حقوق در کشور در راستای آن، می تواند منشاء 
اثر باشد. رئیس قوه قضائیه در ادامه خطاب به رؤسا، اساتید 
و فرهیختگان دانشــکده های حقوق سراسر کشور گفت: ما 
در قوه قضائیه با آغوش باز پذیرای نقطه نظرات، دیدگاه ها، 
پیشــنهادات و انتقادات جامعه نخبگانی و دانشگاهی کشور 
هستیم و به این موارد و موضوعات در حد توان و منطبق با 

موازین قانونی ترتیب اثر می دهیم.

اژه ای:

نتوانسته ایم نظام حقوقی خود را متحول کنیم

جناب آقای رئیسی؛ خلاف واقع نفرمائید!
»مصطفی کواکبیان«، نماینده پیشین مجلس  شورای اسلامی و دبیرکل حزب 

مردم سالاری در صفحه اینستاگرام شخصی خود نوشت؛
جناب آقای رئیســی در زمینه اظهــارات جنابعالی در گفتگوی تلویزیونی به 
مناسبت دومین سالروز سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری سه نکته را 

به استحضار می رسانم:
۱- در مهم تریــن گفتگوی رئیس دولتی که نام خــودش را مردمی می داند 
باید در کنار تبیین نکات مثبت، حتما از مشــکلات طاقت فرسای مردم و دلایل 
ناکارآمدی ها، عدم تحقق وعده ها، مطالبات عدیده معیشتی، تغییرات مکرر تیم 
اقتصادی و ... با مردم ســخن گفته و پاسخگوی عملکرد دو ساله خویش باشد. 

انتظاری که متاسفانه برآورده نشد و به آینده موکول شد.
2- شــکی نیست که پیش بینی قطعی پیروزی در انتخابات از سوی دوستان 
شــما صورت گرفته شــده اســت آن هم در غیر رقابتی ترین انتخابات ریاست 
جمهوری از سال ۱۳۷6 تا کنون با غیبت ۵2 درصد مردم )براساس آمار رسمی( 
و 2.۵ میلیــون آرای باطله که بــرای آنان چندان غیر منتظره و افتخار آمیز هم 

نبوده است!
۳- لذا به جنابعالی مشــفقانه توصیه می کنم با عنایت بر این که ســال ها در 
مسند قضاوت بوده اید خلاف واقع نفرمائید. زیرا بنده به عنوان یکی از کاندیداهای 
جبهه اصلاحات )که حتی یک نفر هم از ســوی شورای نگهبان تایید صلاحیت 
نشد( با سایر کاندیداهای این جبهه تماس داشتم هیچکدام سخنان شما را مبنی 
بر اینکه گفته اند اگر ما هم تایید می شــدیم تفاوتــی در نتایج انتخابات حاصل 

نمی شد را تایید نکردند.
ضمن اینکه پس از انتخابات در پی درخواســت دفتر شــما برای ارائه راهکار 
در توئیتی ضمن آرزوی موفقیت برای شــما نوشــتم فقط یک درخواست دارم 
که پیگیری فرمائید تا شــورای نگهبان دلایل رد صلاحیت اینجانب را به صورت 
علنی منتشر فرماید. اما دریغ از کوچیک ترین تماس شما و پاسخ شورای نگهبان!
از خداوند ســبحان می خواهم در »یوم تبلی الســرائر« همه ما را در محضر 

خویش سر افراز فرماید.

ویژه

دادســتانی دانمــارک اتهامات علیه فردی را که ســال 
گذشته با سلاح ســرد به سفارت تهران در کپنهاگ حمله 

کرده بود، اعلام کرد.
به گزارش ایسنا، دادستانی دانمارک روز جمعه با انتشار 
بیانیه ای اتهامات مربوط به حمله به یک سفارت »خارجی« 
در این کشــور را اعلام کرد که بر اســاس آن، فرد مهاجم 
به حمله فیزیکی بسیار خشونت آمیز، بیرحمانه و خطرناک 
علیه سفیر متهم شده اســت. تخریب و آسیب رساندن به 
خودروها و ساختمان سفارت، از دیگر موارد اتهامات این فرد 
عنوان شده است. در متن کیفرخواست دادستانی دانمارک 
آمده اســت که طرح این اتهامات در رابطه با وقوع حمله در 
»یک سفارت خانه خارجی« صورت گرفته است، بدون این که 

به طور مستقیم به نام ایران اشاره شده باشد.
اما خبرگزاری فرانسه به نقل از یک منبع نزدیک به این 
پرونده تأیید کرده که کیفرخواســت صادرشده در ارتباط با 
حمله ای است که پاییز سال گذشته در محوطۀ سفارت ایران 

در کپنهاگ اتفاق افتاد.
بنا بر گزارش خبرگزاری فرانسه، پلیس دانمارک پس از 
حادثه  هفت اکتبر 2۰22 )۱۵ مهرماه ســال گذشته( اعلام 
کرد که یک مرد ۳۳ ســاله با چاقو وارد ســفارت تهران در 
کپنهاگ شده و قصد حمله به خانم افسانه نادی پور، سفیر 
جمهوری اسلامی ایران را داشــته است که توسط یکی از 

کارکنان سفارت دستگیر می شود.
تهران نیز پس از این حادثه فرد مهاجم را به تلاش برای 

حمله به ســفیر ایران متهم و از عملکرد پلیس دانمارک به 
دلیل نداشتن واکنش سریع به این اتفاق به شدت انتقاد کرد.
بنابر اعلام دادســتانی دانمارک، فرد مهاجم ســپس به 
بازداشتگاه منتقل شد که مدت زمان زیادی از آن در بخش 

روانپزشکی بوده است.
همچنین در بیانیه دادســتانی دانمارک آمده است که 
براساس قانون کیفری این کشور، مجازات ارتکاب جرم علیه 
دیپلمات ها و نماینده یک کشــور خارجی، دو برابر جرمی 

است که در خصوص شهروندان عادی انجام می شود.
تاریخ برگزاری دادگاه این فرد هنوز به طور عمومی اعلام 
نشــده است. به گزارش ایسنا، حسین امیرعبداللهیان، وزیر 
امورخارجه ایران پس از وقوع این حادثه با همتای دانمارکی 
خــود به صورت تلفنــی گفت وگو و اعلام کرد: بر اســاس 
اظهارات خانم نادی پور ، فرد مهاجم پس از ورود به محوطه 
سفارت، در حالی که سلاح سرد در دست داشت ضمن تهدید 
ایشان، اقدام به ایجاد رعب و وحشت و وارد آوردن خسارات 

به خودروهای مستقر در پارکینگ کرد.
امیرعبداللهیان همچنین خاطر نشان کرد: متاسفانه برغم 
هشدارهای رســمی قبلی، پلیس دانمارک بموقع در محل 
حاضر نشــد. وی افزود: مایه تاسف اســت که در قلب اروپا 
چنین تعرضی به یک خانم و آن هم سفیر دارای مصونیت 
دیپلماتیک می شــود و پلیس بموقع در محل حضور پیدا 
نمی کند. عدم تامین امنیت ســفیر و سفارت کشورمان در 

کپنهاگ بر عهده دولت دانمارک بوده است.

بعد از افشــاگری در ماجرای شاســی بلندها که سر و 
صدای زیادی را در رســانه ها بــه پا کرد و موجب واکنش 
مسئولان سه قوه شــد، این بار طرح تعطیلی شنبه ها به 
جای پنج شــنبه ها بهانه ای برای دو نماینده تهران شــد 
تا یکدیگــر را با عناوینی متهم کننــد. در ابتدا مصطفی 
میرســلیم که به موضع گیری های عجیب و غریب در این 
مجلس معروف شــده اســت در واکنش به طرح تعطیلی  
شــنبه ها در توئیتی نوشــت: این چه افتخاری است که 
بعضی افراد پیشــنهاددهنده و مدافع تعطیلی روز شنبه، 
مانند اسرائیل، شده اند؟ پیرهادی به عنوان یکی از طراحان 
تعطیلی شنبه ها در پاسخ به او نوشت: کسی که فرق 2۰6 
با لندکروز را نمی فهمد،به طریق اولی علت ساماندهی ایام 
کاری و تعطیلات را متوجه نمی شود. بعضی ها که هجمه 
و مخالفــت می کنند، خیال آدم از درســتی راه، جمع تر 
می شــود. اما این جدال توئیتری به همین جا ختم نشد و 
دو نماینــده تهران طی روزهای اخیــر در توئیتر ) که به 
دســتور کمیته فیلترینگ برای عموم مردم فیلتر است(، 
بارها به صورت پینگ پنگی از خجالت یکدیگر درآمدند. در 
همین رابطه محسن پیرهادی نماینده مردم تهران با بیان 
اینکه »ایســتادن در مقابل مطالبات مردم از شفافیت آراء 
مسئولان گرفته تا بحث سامان دهی بازار خودرو و تسهیل 
شــرایط واردات خودرو به کشــور و ... شیوه مرسوم جمع 
معدودی است«، تاکید کرد: در همین راستا مانع تراشی در 
برابر امور و طرح هایی که خواســت و مطالبه به حق مردم 

است، بدون ارایه ادله و استدلال علمی یا کارشناسی یکی 
از موانع پیشــبرد امور در مجلس است، سکوت همیشگی 
در قبال این روحیات و حاشیه ســازی مکرر برای مجلس 
و نماینــدگان جز معطل ماندن امور مردم نتیجه ای ندارد. 
عضو هیات رئیسه مجلس همچنین درخصوص شائبه ای 
که نســبت به ملک محل ســکونت او مطرح شده، عنوان 
کرد: استفاده از رانت موقعیتی یا سیاسی برای خرید خانه 
توسط من تهمت ناروایی اســت که برخی برای تضعیف 
جایگاه بنده از آن سوءاستفاده می کنند، در این مساله بنده 
هیچ تخلفی نداشــتم و قوه قضاییه مرا از تمامی اتهامات 
تبرئه کرد.  وی با بیان اینکه »متاسفانه همیشه اخبار سیاه 
و موضوعاتی که جنبه تخریب دارند ماندگارند اما در مقابل 
ادله و توضیحاتی که برای رفع اتهام بیان می شود دیده و 
شنیده نمی شوند«، افزود: بدنه شهرداری بهترین شاهدان 
شیوه عملکرد تعاونی مسکن شهرداری تهران هستند، روند 
مرسوم و معمول را  می دانند و اگر اجحافی بود، آن ها حتما 
در این میدان مطالبه گر می شدند اما نقدها و تهمت هایی 
که در این ماجرا به من نســبت داده می شــود از ســوی 
رقبای سیاسی یا فعالان فضای مجازی است که متاسفانه 
لحظه ای و هیجانی برخورد  می کنند و برای تخریب از این 
ماجرا سوءاستفاده می کنند و حتی تصور نمی کنند موضع 
تخریبی شــان می تواند به مانعی ســر راه تلاش من برای 
پیگیری مطالبات مردم در مجلس از بحث شفافیت گرفته 

تا موضوع تعطیلی روز شنبه بدل شود.

جدال عجیب دو نماینده تهران در توئیترانتقاد نماینده چابهار از اشتباهات بنیادین در سیاست های فرهنگی

آغاز بررسی برنامه هفتم توسعه 
در کمیسیون های مجلس

کمیسیون های تخصصی مجلس شورای اســلامی این هفته بررسی احکام 
لایحه برنامه پنج ساله هفتم توسعه را آغاز می کنند تا گزارش آنها به کمیسیون 
تلفیق برنامه ارســال شود. به گزارش ایرنا، لایحه برنامه هفتم توسعه 2۸ خرداد 
توســط رییس جمهور تقدیم مجلس شــد و به طور رسمی در هفته اول تیرماه 
در دســتور کار بررسی کمیسیون های تخصصی مجلس قرار گرفته است. علاوه 
بر برنامه هفتم که گزارش بررسی کمیسیون ها و پیشنهادهای آنها به احکام این 
لایحه نهایی می شــود، موارد دیگری نیز در دستور کار کمیسیون های مجلس 

قرار دارد که مهمترین آنها به شرح زیر است:
کمیسیون اصل ۹۰ روز یکشنبه - ۴ تیر - با حضور محمدرضا فرزین، رئیس 
کل بانک مرکزی فــروش ارزهای غیر نفتی در مرکز مبادله ارز و طلای ایران و 
آخرین وضعیت اجرای قانون صدور چک را بررسی می کند و روز سه شنبه 6 تیر 
با حضور حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه و محمد اسلامی رئیس سازمان 
انرژی اتمی ایران بررسی نحوه اجرای قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و 

صیانت از حقوق ملت ایران را بررسی می کنند.
همچنین کمیسیون اصل ۹۰ در جلسه روز دوشنبه - ۵ تیر- با حضور رییس 
جدید ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ، استاندار هرمزگان معاونین وزارتخانه های 
اطلاعات کشور، فرماندهی کل نیروی انتظامی و سازمان برنامه و بودجه موضوع 

استقرار اسکنرهای جاده ای را بررسی می کنند.
کمیسیون اقتصادی روز دوشنبه - ۵ تیر - در نشست مشترک با عباس علی 
آبادی وزیر صمت، برنامه های این وزارتخانه در حوزه بازرگانی داخلی و خارجی 
را بررســی می کند همچنین بررسی انتخابات دوره دهم اتاق بازرگانی ، صنایع 
معادن و کشــاورزی ایران از دیگر بر نامه های این کمیســیون در روز یکشنبه 

خواهد بود.
بررســی گزارش هیات تحقیق و تفحص گزارش عملکرد شهرداری آبادان و 
اروند کنار از سال ۸۵ تاکنون در دستور کار روز یکشنبه کمیسیون امور داخلی 
و شــوراها خواهد بود همچنین احمد وحیدی وزیر کشور هم برای پاسخگویی 
به ســوالات تعدای از نمایندگان روز دوشنبه در این کمیسیون حضور می یابد. 
کمیســیون صنایع و معادن نیز روز دوشــنبه با دعوت از وزرای صمت و نیرو، 

موضوع تامین برق صنایع کشور را در دستور کار خود دارد.
کمیسیون قضایی و حقوقی در جلسه روز شنبه -۴ تیرماه- لایحه یک فوریتی 

حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب را بررسی می کند.

بهارستان

گلایه های وزیر اسبق بهداشت پس از 3 سال سکوت

دکتر سید حسن قاضیزاده هاشمی، وزیر اسبق بهداشت بعد از سه سال سکوت 
گلایه های خود را از وضعیت اقتصادی مردم به خصوص در حاشیه شهرها مطرح 
کرد. به نوشته ساعت سلامت، دکتر سید حسن قاضی زاده هاشمی، وزیر اسبق 
بهداشت در جمع خیرین اتحادیه عینک سازان در سالن همایش بوستان گفت: 
مشکلات اقتصادی فشار زیادی بر مردم وارد کرده است و در اقصی نقاط کشور 
شاهد جلوه های فقر و محرومیت هستیم. وی ادامه داد: جلوه های این مشکلات 
نه تنها در روســتاها بلکه در حاشیه همین شهرها و بیخ گوش ماست. وضعیت 
حاشــیه شهرها به مراتب بدتر از روستاهاســت. مردم روستاهای کشور به علت 
کمبود امکانات و عدم توسعه یافتگی گرفتاری های زیادی دارند و به همین علت 
به حاشیه شــهرها کوچ می کنند اما در حاشیه شهرها از حداقل های مورد نیاز 
برای زندگی بهره مند نیســتند. دکتر قاضی زاده هاشمی گفت: تصور می کردیم 
مثل همه سیســتم های ارزشمند دنیا با ایجاد نظام رفاه و تامین اجتماعی این 
مشــکلات حل می شود اما بسیاری از مستمندان اکنون با مشکلات مالی و غیر 
مالی دست و پنجه نرم می کنند، عده زیادی از مردم در حاشیه شهرها گرفتار فقر 

و اعتیاد و طلاق و خشونت و ضرب و شتم هستند و به کمک نیاز دارند.
وزیر اسبق بهداشت افزود: مشکلات معیشتی فقط بخشی از مسائل و معضلات 
مردم در حاشــیه شهرهاست و مسائل و آســیب های اجتماعی زیادی در این 
مناطق وجود دارد. جلوه های زشت مشکلات معیشتی مردم در این مناطق هر 

فطرت پاک انسانی را آزار می دهد.
بی توجهی به اخلاق مهمترین آسیب نسل جدید است

وی گفت: در این بین خیرانی هســتند که از مــال خود برای مردم نیازمند 
می بخشند، افرادی هستند که کار و زندگی خود را رها می کنند و برای کمک به 
مردم نیازمند به مناطق محروم می روند، این مسیری است که پدران و مادرانمان 
به ما یاد داده اند و ما هم باید به فرزندانمان بیاموزیم. دکتر قاضی زاده هاشمی 
افزود: اگر فرزندان ما هم رحم و حیا داشــته باشــند، قطعــا می توانند به اندازه 
توانشــان این مســیر را ادامه دهند و خدمتگزار مردم و کشورشان باشند. آنچه 
اکنون در کشــور گرفتار آن هســتیم، بی حیایی و بی رحمی یا کم رحمی وکم 
مروتی است. وی گفت: خیلی لازم نیست ادعای بزرگ داشته باشیم کافی است 
هر کدام از ما بتوانیم دست نزدیکان، خانواده، اقوام و آشنایان را بگیریم و با این 
کار آنچه گذشــتگان برای ما به میراث گذاشتند را به نسل بعد منتقل می کنیم. 
وی ادامه داد: این نســل با آسیب های بسیار زیادی مواجه است. مهمترین آن، 
مسائل اخلاقی است. تکلیف ما به عنوان والدین این است که به فرزندانمان کار 
خیر را یاد بدهیم. بقیه کار فرع است اینکه برای رضای خدا یا هر چه که هست 
فرع قضیه اســت. مهم این است که فرزندان ما در این مسیر خیر بیفتند. دکتر 
قاضی زاده هاشــمی افزود کسی که کار خیری انجام می دهد بالاخره فرزندانش 
هم متوجه می شوند که پدرش کار و زندگی اش را رها می کند  و از مردم نیازمند 

دستگیری می کند این بزرگترین پاداشی است که دریافت می کنیم.

پولیتیک


